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Ročník 27          obce Poděšín        č. 2/2023 
 

Novinky 
 

Úvod. Vážení občané. Půlrok je pryč a vychází nové číslo zpravodaje. Suché léto vystřídal 

mokrý podzim. Začala zima s obvyklým průběhem. Dočkali jsme se sněhových kalamit, které 

jak rychle přišly, tak rychle odešly. Vánoce byly konečně na sněhu, ale hromady sněhu začaly 

měknout, těžknout, a to mělo za následek pády množství větví i celých stromů. Právě na 

Štědrý den. Na obci proběhlo několik akcí. Jednak dostavba a otevření klubovny hasičů. 

Materiál za hřištěm byl roztříděn a bude použit na opravu cest v extravilánu obce. Na hrázi 

Mlýnského rybníka na návsi vyrostlo množství obrovských kamenů. Zemědělské družstvo 

postavilo nový moderní kravín. Po koupi nového traktoru byl prodán starý traktor. Za bohaté 

účasti občanů jsme rozsvítili vánoční strom. V novém roce plánujeme stavbu chodníku ke 

hřišti a rekonstrukci mateřské školy, zejména sociálního zařízení, ale nejen to. Do nového 

roku 2024 přejeme hodně zdraví, štěstí a spokojenosti.             J. Dočekal 
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Události. 
26.07.  Na svatou Annu klesla teplota z 18 ti na 13 °C a druhý den dokonce na 10 °C. 

23.08.  Narodila se Josefína Enderlová č.p. 69 

26.08.  Slavnostní otevření rekonstruované klubovny za široké účasti obyvatel.  

26.08.  Ve 21:30 bouřka, spadlo 38 mm srážek, úderem blesku zničena zařízení ve více domácnostech. 

04.09.  Zahájení školního roku. Do školky chodí 18 dětí z toho 9 z Poděšína 8 ze Sirákova a jedno dítě Ant.Důl. 

21.10.  Hasiči provedli výlov Mlýnského rybníka.  

30.10.  Proběhl svoz nebezpečného odpadu.  

16.11.  Přistaven kontejner na velkoobjemový odpad.  

01.12.  Převedena telata do nové odchovny ZDV v Poděšíně. 

03.12.  Rozsvícení Vánočního stromku. 

08.12.  Hasiči měli Výroční členskou schůzi. 

28.12.  Vánoční turnaj ve stolním tenisu vyhrál Radim Jaroš, druhá Jana Kourková.      Z. Jaroš, J. Dočekal 
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Obecní úřad 
 

Usnesení zastupitelstva obce Poděšín, ze dne 26. 6.2023–18.12.2023 
75: Zastupitelstvo obce projednalo Žádost o koupi pozemku parc. č. 2500/1 v k.ú. Poděšín. 

Žádost podal pan Jan Vosmek bytem Sázava 18 z důvodu výstavby rodinného domu. 

Z důvodu malého počtu zastupitelů a nerozhodného hlasování se tento bod přesouvá na další 

zasedání zastupitelstva. 

76: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo nákup fukaru na listí pro údržbu multifunkčního 

hřiště a obce. 

77: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje Odstoupení od kupní smlouvy a smlouvy o zřízení 

předkupního práva mezi obcí Poděšín (prodávající) a Vejvodou Františkem (kupující) na 

pozemek parc. č. 2500/11. Kupující se z osobních důvodů rozhodl, že na pozemku nebude 

stavět rodinný dům, a tak se s prodávajícím dohodli odstoupit od uzavřené kupní smlouvy. 

Kupní cena 268 450 Kč měla být uhrazena do 31.12.2024. Ke dni uzavření tohoto odstoupení 

však ještě uhrazena nebyla. 

78: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu mezi obcí Poděšín a ELEKTROWIN a.s. o využití 

obecního systému odpadového hospodářství nastaveného obcí, a to předáním odpadních 

elektrozařízení skupiny 1, 4, 5 a 6, tj. zařízení pro tepelnou výměnu, velká zařízení, malá 

zařízení a malá zařízení IT, v souladu s ustanovením § 59 odst. 5 písm. d) zákona o odpadech 

ke zpětnému odběru v rámci mobilních svozů nebezpečných a/nebo velkoobjemových 

odpadů organizovaných obcí (dále jen „mobilní svoz“), ve kterých bude obec přebírat ke 

zpětnému odběru shora uvedená odpadní elektrozařízení od občanů obce (dále jen „zpětný 

odběr elektrozařízení“). 

79: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zřízení služebnosti mezi obcí Poděšín a 

společností Cetin. Vlastník zřizuje ve prospěch společnosti CETIN k pozemkům parc. č. 3, 

parc.č. 8, parc.č. 9, parc.č. 45, parc.č 47/1, parc.č. 53/1, parc.č. 73, parc.č. 102 a parc.č. 212/1  

služebnost umístění a provozování komunikačního vedení za jednorázovou náhradu 16 313 

Kč. 

80: Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Poděšín č. 1/2023 o 

místním poplatku ze psů. Ve vyhlášce jsou stanoveny podmínky ohlašování držení psa, sazba 

poplatku za psa 100 Kč, splatnost poplatku 30.9. příslušného kalendářního roku. Vyhláška 

nabývá účinnosti 1.1.2024. 

81: Zastupitelstvo obce schvaluje nákup plotových dílů na zahradu MŠ Poděšín. Jedná se o 

plotová pole značky Polargos AGAT 120 x200 cm. 

82: Zastupitelstvo obce schvaluje montáž veřejného osvětlení. V lokalitách od autobusové 

zastávky směrem k mostku přes potok, osvětlení pod MŠ, a to před obecní garáží a přístupová 

cesta od Smejkalu k Obecnímu úřadu a nasvícení kaple. 

83: Zastupitelstvo obce schvaluje opravy obecních cest recyklátem v extravilánu obce, a to 

od křižovatky na Samotín do Dlouhých luk a cesty přes Háječek. Materiál na opravu dodá 

ZDV Sirákov a práce provede firma COLAS CZ, a.s. 

84: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo mezi obcí Poděšín a firmou Agroteam CZ 

s.r.o. Předmětem smlouvy je zpracování žádosti o proplacení výdajů pro výzvu MAS 

z programu rozvoje venkova ČR na akci Rekonstrukce klubovny. Za zpracování je dohodnuta 

odměna 8 470 Kč. 

85: Zastupitelstvo obce schvaluje Žádost o finanční dar na činnost Domácího hospice 

Vysočina na rok 2024. Schválena byla částka 10 000 Kč. 
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86: Zastupitelstvo obce schvaluje Žádost o příspěvek od obce Sirákov na provoz Mateřské 

školy Poděšín. Dle navrhnutého rozpočtu MŠ Poděšín na rok 2024, který činí 190 000 Kč, 

byla stanovena částka 6000 Kč na jedno dítě. 

87: Zastupitelstvo obce schvaluje navýšení příspěvku obce Poděšín pro MAS Českomoravské 

pomezí na 10 Kč obyvatel /rok. 

88: Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Poděšín č. 2/2023 o 

místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství. Ve vyhlášce jsou stanoveny 

podmínky ohlašování a sazba poplatku za občana činí 450 Kč, splatnost poplatku 31.8. 

příslušného kalendářního roku. Vyhláška nabývá účinnosti 1.1.2024. 

89: Zastupitelstvo obce zamítlo Smlouvu o úhradě nákladů na úklid a nakládání s odpady 

tabákových výrobků společnosti NEVAJGLUJ a.s. z důvodu velké administrativy této 

smlouvy dokud to nebude povinností obcí. 

90: Zastupitelstvo obce schvaluje Návrh rozpočtu Zásahové jednotky SDH Poděšín na rok 

2024, který činní 40 000 Kč 

91: Zastupitelstvo obce schvaluje Návrh rozpočtu MŠ Poděšín na rok 2024, který činní 

190 000 Kč na provoz. 

92: Zastupitelstvo obce schvaluje Návrh vyrovnaného rozpočtu obce Poděšín na rok 2024 ve 

výši 7 000 000 Kč. 

93: Zastupitelstvo obce schvaluje prořez starých, nemocných a nebezpečných stromů 

v intravilánu obce Poděšín. 

94: Zastupitelstvo obce schvaluje nákup velkého reproduktoru pro ozvučení obecních akcí 

JBL Partybox 310 za cenu cca 13 000 Kč. 

95: Zastupitelstvo obce schvaluje z důvodu navyšování veškerých cen vybavení a údržby 

kulturního domu Poděšín navýšení nájemného za Kulturní dům na 1 500 Kč + energie. 

96: Zastupitelstvo obce schvaluje dokumentaci pro rekonstrukci stávajícího VTL plynovodu 

Květnov-Švařec, Poděšín1. Jedná se o výměnu stávajícího vysokotlakého plynovodu DN 500 

z roku 1973 v celkové délce cca 1030 m ve stávající trase. Rekonstrukce bude probíhat od 

trasového uzávěru u silnice na Nížkov směr sever. Zahájení prací je plánováno v roce 2025. 

97: Zastupitelstvo obce schvaluje prodej komunálního traktoru John Deere X540, který již 

byl nahrazen novým strojem. Odhad ceny za traktor je na 110 000 Kč. 

98: Zastupitelstvo obce schvaluje Střednědobý vyrovnaný výhled obce Poděšín na období 

2024–2028. 

99: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje vyrovnaný rozpočet obce Poděšín na rok 2024, kdy 

příjmy i výdaje činí 7 000 000 Kč. 

100: Zastupitelstvo obce zamítlo Žádost o finanční podporu služeb Oblastní charity Žďár nad 

Sázavou na rok 2024 ve výši 5 000 Kč z důvodu již předaného daru jiné organizaci. 

101: Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření smlouvy o pronájmu garáže mezi panem 

Lukášem Flesarem a obcí Poděšín, která je v objektu Zemědělského družstva v Poděšíně. 

Garáž bude využívána pro skladování obecního materiálu. Nájemné bude 1 000 Kč/rok. 

102: Zastupitelstvo obce schvaluje Střednědobý výhled na období 2024–2028. 

103: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č.22 ke Smlouvě ze dne    7.11.2007 mezi obcí 

Poděšín a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o. na zajištění odvozu tuhého komunálního 

odpadu, kdy za odvoz směsného komunálního odpadu bude cena stanovena paušálně ve výši 

114 228 Kč/rok bez DPH a odvoz a zpracování biologicky rozložitelného odpadu za 

stanovenou paušální částku ve výši 577 Kč bez DPH / 1 svoz všech nádob. Cena za uložení 

bioodpadu na příslušném zařízení je 600 Kč/t bez DPH. 
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104: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č.8 ke kupní smlouvě na zajištění odvozu 

separovaného odpadu mezi obcí Poděšín a AVE CZ odpadové hospodářství s.r.o, kde byly 

stanoveny ceny za vývoz plastů na 255 Kč/1 vývoz 1ks kontejneru a na papír za cenu 182 

Kč/1 vývoz 1ks kontejneru. 

105: Zastupitelstvo obce schvaluje stavbu „Rybníka Peklo“ na pozemku parc. č. 2114 v k. ú. 

Sirákov. Podmínkou je, že nebude narušen vedoucí vodovod obce Poděšín poblíž této stavby. 
                            Vypsal J. Dočekal 
 
 

 Stav financí k 31. 12. 2023:   
- pokladna:                  0,00 Kč  

- bankovní účet 1:    5.899.897,95 Kč 

- bankovní účet 2:      548.896,64 Kč  

- bankovní účet 3:           3.280,13 Kč  

- termínovaný účet 1:  1.000.000,00 Kč 

- termínovaný účet 2:  1.000.000,00 Kč 

Celkem:     8.452.074,72 Kč   

- úvěr:           -1.861.486,00 Kč              J. Dočekal 
 

 
 

 

 
 

Obec 
 

 

 

 

Tříkrálová sbírka  

proběhla v naší farnosti v sobotu 6. ledna 2024. Vybráno bylo: obec Buková 14.600 Kč; 

Poděšín 20.415 Kč; Nížkov (bez Bukové a Špinova) 51.809 Kč; Nížkov (s osadami) 68.779 

Kč; Rosička 3.110 Kč; Špinov 2.370 Kč; Sirákov 20.075 Kč; celkem 112.379 Kč.     Z. Jaroš 
 

 

 

Třídění zeminy 
V září byla na obecním pozemku za hřištěm provedena úprava terénu a přetřídění navezené 

zeminy hrubo-třídičem firmou Auto Rosecký s.r.o. Cena těchto prací byla necelých 87 000 

Kč. Materiál bude použit pro různé terénní úpravy po obci a na opravy cest.           D. Nejedlý 
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Usazení kamenů na hráz Mlýnského rybníka 
Koncem října jsme na hráz Mlýnského rybníka usadili deset velkých balvanů, které byly 

zakoupeny a dovezeny z Hrbovského lomu. Budou sloužit jako zábrana u místní komunikace 

na hrázi rybníka a také jako okrasný prvek. Techniku na převoz a usazení poskytlo místní 

ZDV.                          
                         D. Nejedlý 
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Fukar Husqvarna 125BV 
Na konci měsíce června byl zakoupen benzínový fukar značky Husqvarna 125BV pro 

odstraňování nečistot z povrchu multifunkčního hřiště a obecních zpevněných ploch. 
                                                     D. Nejedlý 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

Rozsvícení vánočního stromu 
Dne 3.12. na první adventní neděli jsme za hojné účasti našich občanů slavnostně rozsvítili 

vánoční strom. Tentokrát nám přálo i krásné zimní počasí, které nás trochu zaskočilo velkou 

nadílkou sněhu, ale i s tím jsme si poradili a prostor pro pořádání akce hasiči hezky připravili. 

Byl postaven betlém se slaměnými postavami, připraveny finské svíce pro večerní atmosféru 

i zahřátí. Hasiči opět připravili svařené víno, nealko punč a nějaké dobroty k zakousnutí. 

Poprvé byl při této příležitosti i vánoční jarmark, kde místní občané prodávali výrobky ze 

dřeva s vánoční tématikou, med, různé sirupy a výrobky ze včelího vosku. I tentokrát přišel 

Mikuláš s čerty a andělem, který obdaroval všechny děti dárečky. Po celou dobu se hrály 

vánoční koledy a na závěr byl opět odpálen slavnostní ohňostroj. Všem bych chtěl jménem 

svým i obce moc poděkovat za přípravu a za skvělou organizaci.                   D. Nejedlý 
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Mateřská škola 
 

Nový rok – leden – nový začátek 
  Známe to všichni – máme pocit, že Nový rok přináší nový začátek. Ano, je důležité se někdy 

zastavit a nechat se inspirovat přírodou kolem nás, která momentálně spí. I to je totiž nový 

začátek. Zklidnění i odpočinek je v této době důležitý pro děti i dospělé. Vyjde z toho časem 

nová, svěží energie.   I v naší mateřské škole se nový rok rozběhl do svých běžných dnů a 

týdnů.  Čas si zpříjemňujeme hrou, pohádkou, písničkou, tanečkem. Předškoláci se pilně 

připravují na vstup do 1. třídy. Povídáme si o tom, na co se v roce, který právě začal, těšíme, 

co bychom si přáli zažít. Uklidili jsme vánoční výzdobu a zašli také k lesu nakrmit zvířátka 

jablíčky a mrkvičkou.  Společně se těšíme na nové další loutkové pohádky o skřítcích, 

výchovný koncert, karneval, výlet do Žďáru na Honzu Krejčíka. Děkujeme všem, co se o nás 

starají, hlavně obci Poděšín. Zároveň si můžete prohlédnout fotky dětí z 1.polotetí roku 2023-

24. Krásný nový rok 2024 přeje MŠ Poděšín.             MŠ Poděšín 
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Rozpočet obce 2024 
 

 

 
                            J. Dočekal 
 
 

 

Název

Rozpočet

2024

Paragraf Položka Kč

1XXX Daňové příjmy 5 780 000                     

1111 Daň z příjmů fyzických osob placená plátci 820 000                        

1112 Daň z příjmů fyzických osob placená poplatníky 60 000                          

1113 Daň z příjmů fyzických osob vybíraná srážkou 210 000                        

1121 Daň z příjmů právnických osob 1 524 000                     

1122 Daň z příjmů právnických osob za obce 140 000                        

1211 Daň z přidané hodnoty 2 600 000                     

1340 Poplatek za provoz systému likvidace komunálního odpadu 150 000                        

1341 Poplatek ze psů 5 000                             

1361 Správní poplatky 1 000                             

1381 Daň z hazardních her 40 000                          

1511 Daň z nemovitých věcí 230 000                        

2xxx Nedaňové příjmy 1 148 200                     

1012 Příjmy Zemědělská činnost 21 000                          

1032 Příjmy Lesní hospodářství 420 000                        

2310 Příjmy Pitná voda 210 000                        

3111 Příjmy Mateřské školy 85 000                          

3392 Příjmy Zájmová činnost v kultuře 30 000                          

3633 Příjmy Inženýrské sítě 22 000                          

3639 Příjmy Územní rozvoj 317 000                        

3725 Příjmy Komunální odpad 43 200                          

4xxx Přijaté transfery 71 800                          

4112 Neinvestiční přijaté transfery Dotace výkon státní správy 71 800                          

PŘÍJMY CELKEM 7 000 000                     

Název

Rozpočet

2024

Kč

Paragraf Položka VÝDAJE

1031 Pěstební činnost 60 000                          

2141 Ost.neinv.tra.nezisk. a pod. org. 80 000                          

2212 Silnice 2 320 000                     

2219 Provoz silniční dopravy 66 000                          

2310 Pitná voda 284 000                        

2321 Kanalizace a ČOV 36 000                          

2341 Vodní díla v zemědělské krajině 50 000                          

3111 Mateřská školka 1 457 000                     

3314 Činnosti knihovnické 14 000                          

3319 Ostatní záležitosti kultury 20 000                          

3326 Místní kulturní památky kaple 80 000                          

3392 Zájmová činnost v kultuře 137 000                        

3399 Ost. zálež. kult. cír. a sděl. prostř. 12 000                          

3412 Sport.zařízení v majetku obce 70 000                          

3631 Veřejné osvětlení 62 000                          

3639 Kom. služby a územní rozvoj j.n. 57 000                          

3721 Sběr a svoz nebezp. odpdů 6 000                             

3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 250 000                        

3723 Sběr a svoz ostatních odpadů 90 000                          

3725 Využívání a zneško. kom. odpadů 10 000                          

3739 Ost.ochr.půdy a spod. vody 35 000                          

3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 587 000                        

5512 Požární ochrana - dobrovolná část 48 000                          

5513 Krizové řízení 50 000                          

6112 Zastupitelstva obcí 480 000                        

6117 Volba do Evropského parlamentu 18 000                          

6171 Činnost místní správy 257 000                        

6310 Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 2 000                             

6320 Pojištění funkčně nespecifikované 12 000                          

6399 Ostatní finanční operace pl.daní 150 000                        

6409 Ostatní činnosti 200 000                        

VÝDAJE CELKEM 7 000 000                     
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Vývoj financí v naší a okolních obcích 
 

 

Vývoj obecních financí v naší a okolních obcí za období roku 2010 až 2022. Grafy ukazují stavy na 

bankovních účtech, tedy v podstatě, jaké jednotlivé obce mají příjmy a výdaje. Jestli tedy raději 

peníze shromažďují nebo investují do rozvoje obce. Pro nás to v porovnání s ostatními obcemi 

vychází tak, že buď máme nízké příjmy nebo vysoké výdaje. Nyní je na posouzení, zda je v dnešní 

době vysoké inflace dobré peníze hromadit nebo investovat. Za poslední 4 roky nám všem inflace 

ukrojila nejméně 36 % úspor. Vývoj dluhu a stavu na bankovních účtech k 31.12.2022:        J. Dočekal 
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Vítání občánků 2024 
 

 

 

Vítání občánků, první akce pro celou rodinu. 

Mateřská škola v Poděšíně se v neděli 21.1.2024 dopoledne opět zaplnila při příležitosti vítání 

nových občánků v naší obci.  

Tentokrát dostalo pozvánku 5 rodin, ve kterých se narodilo miminko. 

Chci ještě jednou především blahopřát k narozením Vašich dětí. Všichni společně si přejeme, 

aby se poctivou, čestnou a láskyplnou výchovou rozvinula ve vašich dětech celá řada 

skutečných hodnot života. Učte své děti slušnosti, úctě a odpovědnosti k rodině, okolí a také 

k sobě samým." 

Cesta, po které povedete své děti, je dlouhá. Jsou na ni místa prohřátá štěstím, ale i místa 

úzkosti a bolesti. Vždy čerpejte z těch slunných, abyste se snadněji mohli přenést přes nezdary 

a obtíže. Pevně věřím, že nepříjemné momenty a starosti budou převáženy tisíci krásných 

chvil, které prožijete spolu se svými dětmi. Buďte také shovívaví k případným krizím v 

dobách dospívání a pomáhejte jim hledat cesty, jak je z nich moudře vyvést. 

Po slavnostním proslovu jsem poprosila Terezku Chvátalovou, která přijala naše pozvání a 

zahrála nám na klávesy.  

K připravené pamětní knize od Marie Dobrovolné byli postupně přizváni rodiče Adolfínky, 

Jiříka, Vincenta, Jáchyma a Josefínky, aby svým podpisem stvrdili přivítání miminka za 

občánka naší obce.  

Součástí bylo i předání plyšového kamaráda, čokolády, poukázky do DM drogerie a 

peněžního daru jménem obce. Maminky dostaly květinu. 

Na závěr proběhlo společné focení a zájemci si mohli nechat vyfotit své dítě i rodinu u 

symbolické dřevěné kolébky. 

Sadu fotografií pak obdrží rodiče od Jaroslava Dočekala jako pozornost obce. 

Děkuji Zuzaně Enderlové, která mi pomohla s malým občerstvením a předáním dárků. Vítání 

občánků jsme tak ukončili uvolněně společnou příjemnou kávou.  

Děkuji za Vaši účast.                K. Dobrovolná 
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101 let 
 

Požehnaných 101 let oslavila 11.1.2024 paní Františka Rosecká. 

Děkuji za milé povídání o studiích, cestování, o životě po válce, o oblíbených jídlech a 

koníčcích, o vztahu k vesnickému životu.  

Paní Rosecké ze srdce přeji další spokojené roky v místě svého bydliště, tam, kde se podle 

jejích slov cítí nejlépe a kde to má tolik ráda.                 K. Dobrovolná 
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Oslavenci 
 

 

VÝZNAMNÉ ŽIVOTNÍ JUBILEUM V ROCE 2024 
 

 

Rosecká Františka          101 let  K Vašemu významnému životnímu jubileu srdečně 

blahopřejeme a do dalších let přejeme, ať radost a 

štěstí Vás provází, zdravíčko ať Vám neschází. Ať 

život můžete prožít s rodinou, v radosti a s klidnou 

pohodou.  
                                                                       J. Dočekal 

Jarošová Božena              95 let  

Smejkalová Anna             88 let  

Palasová Marta                87 let  

Šustr Zdeněk                   82 let  

Rosecký František   81 let  

Landa František   81 let  

Chalupník Jan   81 let  

Šustrová Zdena   80 let  

Bláhová Věra   80 let  

Chvátalová Růžena   75 let  

Koumarová Hana   70 let   

Koumar František   70 let   

    

    
 

 

 
 

 
 

Obyvatelé 2023 
 

Na konci roku 2023 dosáhla naše obec rekordního počtu obyvatel 267. Začátkem roku 2023 

má naše obec poprvé stoletého občana. Své krásné kulatiny 100 let oslavila paní Františka 

Rosecká č.p.70. 

 

Věkové rozložení 

Graf zobrazuje věkové rozložení našich obyvatel. Každý sloupeček představuje rozsah pěti 

let. Je vidět, že nejvíce občanů je v rozsahu 0-5 a 35-40 let. Naopak nejméně v rozsahu 85-90 

a 95-100 let. Je dobré, že nejmladší věková skupina 0-5 let se oproti loňskému roku rozrostla 

nyní patří mezi nejpočetnější. Z toho vyplývá, že naše obec nevymírá a má budoucnost.  

  

Počet obyvatel v jednom čísle popisném máme v 1 případě 10 lidí, 2x 8 lidí a 4x 7 lidí. 

 

Četnost příjmení: 

16:  Flesar / Flesarová 

15: Chvátal / Chvátalová, Sláma / Slámová 

14: Enderle / Enderlová 

11: Jágr / Jágrová 

  9: Doležal / Doležalová, Koumar / Koumarová, Nejedlý / Nejedlá 

 

Četnost jmen: 

13: Jan 

12: Jana 

10: Marie 

  9: Jiří 

  8: Anna, František, Milan 

 

Nejvyšší číslo popisné máme 111. Ne všechny jsou trvale obydlené a některé jsou i zaniklé.
                              J. Dočekal 
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Pohyb obyvatel 2023 
 

 

 

                      J. Dočekal 
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Věkové rozložení

 1. Počet obyvatel k 263 01.01.2023 z toho 141 mužů 122 žen

Počet Příjmení Jméno Č.p.

 2. Narození 5 Cihelnová Adolfína 50

Procházka Jiří 85

Doskočil Vincent 107

Paleček Jáchym 73

Enderlová Josefína 69

 3. Zemřelí 4 Slámová Marie 81

Flesarová Miluše 96

Šmirausová Anežka 90

Smejkal Václav 49

 4. Přistěhovalí 7 Bláhová Šárka 63

Zvolánek Aleš 100

Fajmonová Hana 80

Sobotková Daniela 80

Fajmon Pavel 80

Vencelidesová Jana 46

Sadovská Jana 46

 5. Odstěhovalí 4 Garbini Merlin Asher 13

Šimková Helena 80

Starý Lukáš 100

Zodlová Martina 58

 6. Přírůstek přirozený 1

 7. Přírůstek migrační 3

 8. Přírůstek celkový 4

 9. Počet obyvatel k 267 31.12.2023 z toho 143 mužů 124 žen
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Sokolnické setkání 
 

Letos na podzim proběhlo, dalo by se říct, již tradiční sokolnické setkání. Akci uspořádal 

Myslivecký spolek Sirákov v sobotu 14.10.2023. 

Začátek akce byl naplánován na 10 hodinu. Po příjezdu sokolníků byly vystaveni lovečtí 

dravci a podávalo se občerstvení. Tentokrát dršťková polévka a káva, kdo chtěl mohl si dát i 

pivo. Po svačině byl proveden nástup, zahájen mysliveckým trubačem. Na nástupu představili 

sokolníci sebe i své dravce a náš myslivecký hospodář seznámil přítomné s průběhem akce. 

Poté se vyrazilo do honitby. Trasa byla naplánována od hřiště k Cikarům, potom žlabem 

k vysílači a přes kopec kolem háječku a družstva zpět na hřiště. Počasí nám přálo a i zvěře byl 

dostatek. Každý ze sokolníků měl několik možností poslat svého dravce na lov. Jak už to tak 

bývá, ne každý lov je úspěšný. Ale i tak byly uloveni 3 zajíci. Po návratu na hřiště byla akce 

ukončena společným nástupem s výřadem. 

Odpoledne k pozdnímu obědu se podával pečený divočák na rožni. V pergole probíhala 

družná zábava a vyprávěly se různé myslivecké příběhy z loveckých akcí až do pozdních 

večerních hodin. Myslím si, že to byla zdařilá akce. 

Závěrem bych chtěl poděkovat sokolníkům, členům našeho spolku i všem přátelům 

myslivosti, kteří se zde sešli, za krásně prožitý den. A těším se zase za rok na shledanou. 

Myslivosti, lovu a sokolnictví zdar!              Z. Šustr 
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Hasiči 
 

Slavnostní otevření klubovny 
Byla krásná slunečná sobota a za velké účasti našich spoluobčanů dne 21. srpna jsme 

slavnostně otevřeli hasičskou klubovnu na hřišti. Přestavba této klubovny byla zahájena 

v zimních měsících roku 2022 firmou DP stavební s.r.o., a to bouracími pracemi, kde 

z budovy zbyly pouze obvodové zdi. Byl zhotoven nový krov s větším sklonem střechy a 

zaizolován PUR izolací, byla vyměněna dřevěná okna za plastová a vybourán nový vchod do 

budovy. Poté už se uvnitř začaly zdít příčky a nové sociální zařízení. Byly udělány nové 

rozvody vody a elektřiny a mohly začít finální úpravy. Zdi byly nově omítnuty, položila se 

dlažba a obložilo nové sociální zázemí. Poté byla budova natažena novou fasádou, stavební 

firma vyklidila pole působnosti a nastoupili jsme my, dobrovolní hasiči. Po večerech, 

sobotách a nedělích jsme natírali zárubně, malovali zdi, šroubovali obklad stropu a barového 

pultu. Instalovalo se osvětlení, projektor, promítací plátno, stínící rolety a mnoho dalších 

detailů. Byla zhotovena nová kuchyňská linka doplněna spotřebiči a namontována věšáková 

stěna, ve které je vsazen náš hasičský znak, který byl vypálen na dřevěné desce Kateřinou 

Dobrovolnou. Stálo to nemalé úsilí a stovky odpracovaných hodin party lidí, kteří toho určitě 

nelitují a jsou rádi, že jsme dokázali něco vybudovat a zanechat tak odkaz pro další generace. 

Tímto bych chtěl jménem svým i jménem obce poděkovat všem, kdo se na této akci podíleli. 

Cena celkové rekonstrukce se vyšplhala na 2 000 000 Kč, z čehož jsme získali dotaci za 

podpory MAS Českomoravské pomezí o.p.s z evropských fondů ve výši 399 000 Kč. Poté už 

mohlo nastat to očekávané slavnostní otevření, které bylo naplánované na 21. srpna. Na rožni 

se peklo selátko, které nám darovalo místní zemědělské družstvo, pro děti byl připraven 

skákací hrad a bratři hasiči z Bohdalova přijeli vytvořit pěnovou koupel. K poslechu nám 

hrála Záborenská čtyřka, a tak jsme si užili krásné sobotní odpoledne.                D. Nejedlý 
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Výlov Mlýnského rybníka Dne 21. října uskutečnil Sbor dobrovolných hasičů již 

tradiční výlov Mlýnského rybníka. Počasí nám přálo a bylo teplo a slunečno. Na hrázi bylo 

možné si zakoupit nejen rybu, ale i malé občerstvení. Celkem bylo prodáno 60 ks kapra a 3 

štiky. Po zdárném výlovu rybníka jsme se přesunuli do klubovny, kde jsme začali připravovat 

pár kaprů na odpolední rybí hody. Vařili jsme rybí polévku, kapra po mlynářsku a také kapří 

hranolky. Za hojné účasti našich občanů se krásné sobotní odpoledne vydařilo a těšilo nás, že 

připravené pokrmy chutnaly a nic nezbylo.              S. Slámová, D. Nejedlý 
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Taktické cvičení Okrsku Nové Veselí  
Dne 15.září 2023 v 17:00 h byl vyhlášen poplach pro: JSDH Nové Veselí, Budeč, Kotlasy, 

Matějov, Poděšín, Sirákov, Újezd. 

Toto taktické cvičení v Kotlasech bylo zaměřeno na dálkovou dopravu vody při požáru lesa.  

Cvičení připravil velitel jednotky Nové Veselí Ambrož Ondřej. 

Cílem cvičení bylo prověření akceschopnosti jednotek při vyhlášení poplachu, sestavení 

dopravního vedení za pomocí 7 požárních stříkaček a 2 cisternových automobilů a 

komunikace pomocí přenosných radiostanic při plnění úkolů. 

Všechny jednotky splnily úkoly, které jim byly přiděleny. Podařilo se nám do 30 minut od 

vyhlášení poplachu nasát a postupně připojovat jednotky podle příjezdu. Popraly jsme se i 

s problémy špatných hadic nebo správného usazení hasičské techniky. Doprava probíhala na 

délku 880 m s převýšením 20 m.   

Za náš sbor byli: velitel: David Nejedlý, strojník: Zdeněk Sobotka, Vladimír Řeháček, Petr 

Enderle a Stanislava Slámová                          S. Slámová 
 
 

Požár lesa v Sirákově 
Dne 21.8. dostal náš Sbor dobrovolných hasičů zprávu, že od Samotína stoupá z lesa velký 

dým. Ve složení David Nejedlý, Zdeněk Sobotka a Petr Enderle jsme vyrazili na prohlídku 

lokality. Po dojetí na dané místo jsme zjistili, že hoří mýtina a část vzrostlého lesa za hranicí 

katastru obce Poděšín, a to v katastru obce Sirákov. Proto jsme nahlásili požár místnímu sboru 

a na KOPIS Kraje Vysočina a do příjezdu hasičských sborů jsme postupovali proti rozšíření 

požáru. Nakonec jsme tam zasahovali až do pozdních večerních hodin, kdy bylo nutností 

prolít danou lokalitu množstvím vody z důvodu prohořívání hrabanky až ke kořenům stromů. 

Místní sbor musel požářiště hlídat dalších 24 hodin.              D. Nejedlý 
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Zemědělství v Poděšíně – 10. část 
 

1970 
8. února 1970 se konala výroční schůze JZD, na kterou žáci školy připravili pro družstevníky 

půlhodinové pásmo básniček, písní a scének. JZD mělo pracovní jednotku letos 30 Kčs. 

Všichni žáci dostali malé pohoštění.  

V dubnu byla zahájena stavba vodovodu. Jednalo se o stavbu vodojemu o objemu 100 m3 s 

odkyselovací stanicí na katastru obce Sirákov a napojení dalších dvou studní. Byly udělány 

vodovodní rozvody po celé obci a vybudován vodovod od družstva dolů pro domy ke 

družstvu a k Sirákovu. Ministerstvo vodního hospodářství vyslalo svého zástupce, aby 

přehlédl tuto potřebnou stavbu a též po stránce investiční. Po přezkoumání všech dokladů 

vydané na tento účel, zjistil, že je to velké finanční zatížení pro JZD i obec Poděšín, 

v celkové hodnotě 487.042,50 Kčs. Proto vzhledem k této situaci poskytl pomoc půjčením 

od státu v částce 199.754,91 Kčs, a při druhé návštěvě, závěrečné kolaudační, dalších 

43.766,33 Kčs. 

V tomto roce byla poprvé provedena sklizeň všech obilovin obilnými kombajny napřímo 

bez řádkování. Brambory se sklízely kombajnem na 26 ha, ostatní plochy 43 ha se sklízely 

ještě ručně za tekem. Byla uhrazena 1 splátka podílu Společnému zemědělskému podniku 

(Gigant) na výkrm prasat 50.000 Kč, jehož členem se naše JZD stalo. Z větších strojů byl 

koupen kompresor, kombajn na brambory, pařící kolona a dva traktory. 
 
 

 
 

 

 
 

 

Rostlinná výroba:  

Sklizeň obilovin byla oproti minulému roku nižší a činila v průměru 28 q z ha. Brambory 

daly v tomto roce 232 q z ha, krmná řepa 550 q. Nejvyšší výnos byl u ječmene 34 q na ha. 

V tomto roce se již značně snížila osevní plocha ovsa a zvýšila se u ječmene, který byl 

výnosově stabilnější.  
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

Živočišná výroba:  

 Výroba  Prodej  Spotřeba  

Mléko  354 000 l 321 000 l   33 000 l 

Vejce  210 000 ks 210 000 ks  

Maso hovězí  532 q  581 q  

Maso vepřové  582 q  543 q  

Dojivost na 1 dojnici  2 488 l 

Nosnost na 1 nosnici     210 ks 
 

 
 

 

 

Ekonomika: 

Výkony                      4 956 004 Kčs  

Náklady                     4 216 243 Kčs  

Zisk                               739 761 Kčs 

Odměny                     1 633 768 Kčs  

Na 1 stálého pr.               21 330 Kčs  

Rentabilita                            18 %       
 

 
 

 

 

Investice: Byla dokončena stavba bramborárny při nákladech 620.511 Kčs. Za 142.270 

Kčs bylo nakoupeno strojů a dopravních prostředků.  
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1971 
V areálu družstva byla dokončena 

stavba čerpací stanice na naftu 

s nádržemi na 25.000 litrů, 

nákladem 85.000 Kčs.  

Družstvo zakoupilo nový obilný 

kombajn E 512 za 137.411 Kčs. 

Společnému zemědělskému 

podniku byl zaplacen členský 

podíl ve výši 150.000 Kčs. Větší 

stavby již nadřízené orgány 

nepovolovaly, protože bylo 

v plánu slučování JZD do větších 

celků a budování velkokapacitních staveb. 

      Josef Jágr                                                                                     Jaroslav Hanus 

Rostlinná výroba: Nejvyšší výnos u zrnin dala v tomto roce jarní pšenice 39,2 q z ha, 

dobrý výnos dal také oves 37 q z ha, v průměru byl výnos u obilovin 33,9 q z ha. Výnos 

brambor byl v průměru 217 q z ha. 

 

Živočišná výroba:  

 Výroba  Prodej  Spotřeba  Výroba na 1 ha. 

Mléko  364 000 l 330 000 l.   34 000 l. 746 l. 

Vejce  199 000 ks 199 000 ks  536 ks 

Maso hovězí        548 q        512 q  112 kg 

Maso vepřové        586 q        538 q  158 kq o.p.  

Dojivost na 1 dojnici                     2 493 l. 

Nosnost na 1 nosnici                       163 ks 

Odchováno telat na 100 krav            95,2 ks 

Odchováno selat na 1 prasnici          15,6 ks 

 

Ekonomika:  

Výkony                        4 869 638 Kčs  

Náklady                       4 075 242 Kčs  

Zisk                                794 396 Kčs   

Nákl. Odměny             1 562 579 Kčs  

Odměny na 1 prac.           21 320 Kčs 

Rentabilita                              19,4 %      

 

 

1972 
Dne 13. února 1972 výroční schůze JZD. 

Byla zahájena stavba opravárenských dílen, truhlárny, garáží a kotelny a v tomto roce bylo 

prostavěno 319.000 Kčs. Povolení na tuto stavbu bylo nejdřív přislíbeno a později 

nadřízenými orgány zamítnuto. Jelikož se ve stavbě pokračovalo, musela být nakonec stavba 

povolena. Stavba byla dokončena v roce 1974. Dnes objekt vlastní více soukromých 

subjektů. 
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Předsedou JZD byl zvolen Stanislav Chvátal č. 33. Ve funkci byl do roku 1974. Agronom 

Jan Sláma č.29, zootechnik František Bláha č.63, skladník Antonín Doležal č.4, účetní 

Jaroslav Dočekal č.9, 2. účetní Ema Józlová č.32, skupinář Josef Flesar č.7, 2. skupinář Josef 

Jágr č.2, mechanizátor Vratislav Palas č.6. 

 

Rostlinná výroba: 

Výnosy u obilovin byly asi v nezměněné výši proti předchozím rokům a činily v průměru 

31,7q na ha. Nejvyšší výnos byl u ječmene a to 36,3q z ha, u žita 36 q. U brambor byl 

průměrný výnos 250 q z ha, u krmné řepy 560 q, u mrkve 407 q, sena z trvalých luk 43 q z 

1 ha. 

Spotřeba hnojiv v čistých živinách: N 358 q       P205 293 q        K20 419 q  

Sklizeň obilí byla celá provedena napřímo obilnými kombajny, brambory se sklízely 

kombajny ze 46 ha, 24 ha ručně za tekem.  

 

Živočišná výroba:  

 Výroba  Prodej  Spotřeba  Výroba na 1 ha 

Mléko  382 000 l 347 000 l 35 000 l 780 l      z.p. 

Vejce  171 000 ks 171 000 ks  460 ks   o.p. 

Maso hovězí          583 q         488 q  119 kg   z.p. 

Maso vepřové         565 q         665 q  153 kg   o.p. 

Na 100 krav odchováno 106,7 telat 

Na 1 prasnici odchováno 20,1 selat 

 

Ekonomika:  

Výkony                     5 850 838 Kčs  

Náklady                    4 474 632 Kčs 

Zisk                           1 376 206 Kčs  

Odměny nákl.           1 522 805 Kčs  

Odměny ze zisku         336 000 Kč 

Odměny na 1 stálého prac.   25 147 Kč 

Rentabilita                                     30 %           
                                                                                                                                        Z. Jaroš 

 

 

 
 

 

Svaz národní revoluce – 3. část 
 
 

Zápis z výborové schůze odbočky Svazu národní revoluce v Polné konané dne 26. ledna 1947 

o 10. hodině dopolední v místnosti hostince Otty Neubauera v Polné. 

Schůzi zahájil náměstek předsedy br. Turek. Uvítal přítomné a předal slovo jednateli. Zápis 

poslední členské schůze byl schválen. Dále vysvětlil jednatel výsledek jednání v ústředí v 

Praze a uvedl, že pokud členové nebyli prověřeni ústředím v Praze a jejich přihlášky byly 

prověřeny místní odbočkou a doporučený obdrží prozatímní legitimaci Svazu národní 

revoluce. Pokud se týká přihlášek, nebudou vypisovány nové, ale všechny přihlášky budou 

vráceny k novému prověření podle prověřovacího řádu. Všechny žádosti členů na přidělení 

konfiskovaného majetku budou předány osídlovacímu oddělení v ústředí. Dosud byly předány 

žádosti Karla Chalupníka z Janovic, Josefa Šejstala z Jihlavy a Antonína Klimeše z Nadějova. 

Dále přivezl jednatel legitimace a odznaky prověřených členů: Fučíka, Gryče, Turka, Vebra 

a Dočekala, kteří budou pokladníkem Třeským předány. Návrhy na vyznamenání padlým 

bratrům J. Dvořákovi, Štěpánu Vampolovi, Antonínu Zejdovi a Rudolfu Landovi in 
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memoriam, budou po doplnění předloženy ústřední prověřovací komisi. Všechny návrhy byly 

schváleny. Dále dle jednacího řádu byla zvolena 11. členná prověřovací komise. Zvoleni byli 

bratři: Jaroslav Dočekal – Kamenná, František Sedlecký – Poděšín, Karel Fučík – Bedřichov, 

Jaroslav Kousal – velitelství SNB Jihlava, František Novotný – Nadějov, Josef Turek – Polná, 

Valter Bockschneider – Polná, František Homolka – Rybné, Bohuslav Zelený – radioobchod 

Polná, Karel Chalupník – Janovice, František Stránský – obchodník Polná. 

Příští schůze bude svolána po ustanovení prověřovací komise a jmenování předsedy krajskou 

odbočkou a členové schváleni okresní prověřovací komisí dle jednacího řádu. 

Podepsáni František Sedlecký a Jaroslav Dočekal.         Z. Jaroš 
 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

Vodní družstvo v Poděšíně 
 

 

Podařilo se mně sehnat několik dokladů o existenci Vodního družstva v Poděšíně. Nedává to 

ucelený náhled o celé činnosti a ani o zániku družstva. Můžeme, ale s určitostí říci, že družstvo 

bylo založeno a fungovalo ve prospěch členů družstva a jejich hospodářské činnosti.  

25. prosince 1925 byly schváleny stanovy „Vodního družstva v Poděšíně“.  

Stanovy podepsali: Jaroslav Dočekal č.9, Adolf Fejt č.19, Rudolf Flesar č.10, Josef Hanus, 

František Homola č.34 a Josef Rosecký č.46. Předsedou družstva byl zvolen Jaroslav Dočekal.   

Družstvo bylo založeno za účelem odvodnění polí meliorace luk s úpravou přilehlých odpadů. 

Ve dvou nedatovaných soupisech dovozu drenážních trubek jsou uvedeni tito odběratelé: 

Dobrovolný Eduard, Dobrovolný Josef, Dočekal Jaroslav, Doležal Antonín, Fejt Adolf, Flesar 

Josef, Flesar Rudolf, Homola František, Homola Josef, Chvátal Stanislav, Musil Rudolf, 

Nejedlý František, Rosecký Josef, Sláma Václav. 

Dalším dokladem je dopis ze dne 8. prosince 1928 od okresního úřadu v Německém Brodě 

číslo 32.134, který je adresován: Vodní družstvo v Poděšíně k rukám p. J. Dočekala, předsedy 

družstva.  

Podáním ze dne 25. září 1928 předložilo Vaše vodní družstvo zdejšímu úřadu projekt 

vypracovaný civilním kulturním inženýrem Janem Myslivečkem z Luštěnic u Nymburka, 

mající za účel z převážné části odvodnění polí a z nepatrné části luk v katastrální obci Poděšín 

se žádostí, by o něm provedeno bylo další řízení dle zákona o právu vodním ze dne 28. srpna 

1870 č.71 z.z.  

Odesílací razítko Německý Brod – Č.S.P. 22.12.1928. 

Dalším dokladem je nabídka ze dne 13. března 1930 od firmy I. ROTH, Parní mlýn a kruhová 

cihelna v Německém Brodě.  

Titl. Vodní družstvo Poděšín, okres Polná: „Dovoluji si Vás v zastoupení firmy G. Kohn a 

syn, parostrojní cihelny v Brně nabídnout naše veleprima drenážní trubky a sice…  

Následuje dlouhý výpis dimenzí a cen jednotlivých výrobků.  

Více o tomto jsem nesehnal. Domnívám se, že firma v Německém Brodě byla buď filiálka, 

nebo zástupce původní firmy.  

Posledním dokladem, který mám k dispozici o činnosti Vodního družstva je poštovní podací 

(doručovací) lístek, který odesílá Berní správa v Německém Brodě dne 3.10.1932. Jedná se o 

žádost o zaslání výplatních listin za měsíce VII – VIII 1932. „Vybízíme Vás tudíž, abyste tyto 

listiny předložili do osmi dnů. Podepsán přednosta Berní správy v Německém Brodě. Podpis 

nečitelný.                                     
                  Z. Jaroš 
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Z dějin kostnice v Nížkově 
 

 
 

 

Postavena byla v letech 1708-1709 z popudu polenského děkana Jana Haberlandta, tehdejšího 

správce nížkovské farnosti. Stavbu provedl stavitel Václav Klusáček. Zřejmě záhy po 

dokončení bylo do kostnice uloženo poměrně velké množství starších ostatků, z nichž zatím 

nejstarší byly datovány do 13. století (podrobněji viz níže). Později, za tereziánských válek v 

letech 1740–1748, války o habsburské dědictví 1740–1742 a v době sedmileté války 1756–

1763, se v oblasti Nížkova pohybovala mnohá vojska. Po porážce císařské armády u Chotusic 

a Kladska byli ranění z obou stran sváženi do provizorních špitálů a lazaretů v Čechách, 

zejména na Českomoravské vrchovině. Zde hojně propukaly nakažlivé choroby, na které pak 

nemocní i jejich ošetřovatelé umírali. Nížkov lze s jistou nadsázkou označit za jedno velké 

pohřebiště, pohřbívalo se na mnoha místech, podél cest, na poli, do podzemních chodeb a 

šachet. Kosti pak byly podle tradice převáženy do „země posvěcené‟, do nížkovské kostnice.  

 

Podle průzkumu týmu profesora Troníčka z Československé akademie věd se zde nachází 

kosterní pozůstatky asi z 5 až 8 tisíc osob. Ostatky uložené v kostnici měly podle tradice patřit 

jak vojákům armád znepřátelených stran, tak místním, kteří zemřeli nakaženi, nebo pro ně 

prostě nezbylo místa na hřbitově. Jenže i v případě nížkovské kostnice se ukázalo, že může 

být docela velký rozdíl mezi tradicí a výsledky exaktních přírodovědeckých výzkumů. Nové 

výzkumy, kterých se v říjnu 2016 ujal prof. MUDr. Václav Smrčka, CSc. z 1. lékařské fakulty 

Univerzity Karlovy se svými spolupracovníky, přinášejí velmi zajímavá zjištění ohledně 

kosterního materiálu uloženého do nížkovské kostnice. Mimo jiné byl v rámci těchto výzkumů 

odebrán vzorek ostatků k datování radiokarbonovou metodou - podle výsledku analýzy tento 

vzorek s vysokou pravděpodobností spadá do let 1307-1363. I další vzorek, tentokráte se 

stopami po prodělaném onemocnění tyfem, byl stejnou metodou datován do 14. století. 

Tomuto datování části uložených ostatků do 14. století nasvědčuje i charakter některých 

zranění. Tyto dva vzorky byly odebrány ze dvou hranic kostí vzdálenějších ode dveří. Další 

dva vzorky, tentokrát z hranic kostí bližších ke dveřím, byly radiokarbonovou metodou 

datovány do konce 12. století (okolo roku 1180) a do 13. století. Dva vzorky z menších 

bočních hranic byly datovány rovněž do středověku. Zatím poslední vzorek z kostnice spadá 

svým datováním do doby o něco pozdější než šest předchozích (mezi konec 15. století a 

začátek 17. století). Celkem tedy již proběhla datace sedmi vzorků kostí, díky čemuž patří 

nížkovská kostnice v tomto ohledu k nejprobádanějším v Česku.  

 

Provedená datování částečně zpochybňují dosavadní hojně tradované představy o tom, že by 

stáří všech nebo téměř všech uložených ostatků mělo spadat do období tereziánských válek. 

Jak to tak někdy bývá, tento objev otevírá mnoho nových otázek. Zdá se tedy, že v kostnici 

jsou uloženy ostatky lidí, kteří žili a zemřeli přinejmenším v době středověku a počátku 

novověku (konec 12., 13., 14. a 16. století) a dosti pravděpodobně také ostatky lidí žijících v 

době tereziánských válek. 

 

Převzato z webových stránek nížkovské farnosti,  

sepsal Zdeněk Sedlák – farář Římskokatolické farnosti Nížkov.          

  
                     Z. Jaroš 
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Sport Stolní tenis 
 
 

 

 
 

 

Poř. OP 3. tř.  PU V R P K Skóre Body 

1 TJ Řečice 9 7 1 1 0 115 47 24 

2 SK Sázava 9 6 2 1 0 100 62 23 

3 Obec Netín 9 6 1 2 0 105 57 22 

4 TJ Žďár nad Sázavou E 9 5 2 2 0 96 66 21 

5 TJ Sokol Nové Veselí 9 6 0 3 0 92 70 21 

6 TJ Poděšín 9 4 1 4 0 69 93 18 

7 TJ Sokol Ostrov n/O. 9 1 3 5 0 61 101 14 

8 SK Světnov B 9 2 1 6 0 61 101 14 

9 KST Borovnice 9 1 2 6 0 69 93 13 

10 TJ Sokol Bohdalov 9 0 1 8 0 42 120 10 
 

 

 

Poděšín „A“ – Nové Veselí 6:12; - Netín 4:14; Ostrov n.O. 11:7; Borovnice 9:9; Bohdalov 

11:7; TJ Žďár „E“ 10:8; Řečice 1:17; Světnov „B“ 13:5; Sázava 4:14. 

Body: Jaroš Radim 20/12 – 62,5%, Neubauer Aleš 4/4 – 50%, Musil David 13/19 – 40,6%, 

Kourková Jana 14/21 – 40%, Štikar Jaroslav 11/21 – 34,4%. 
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Poř. OP 5. tř. PU V R P K Skóre Body 

1 Spartak Velká Bíteš C 8 6 2 0 0 87 57 22 

2 SK Vídeň B 8 6 1 1 0 94 50 21 

3 TJ Sokol Polnička C 8 3 3 2 0 85 59 17 

4 TJ Poděšín B 8 4 1 3 0 64 80 17 

5 SK Nové Dvory C 8 3 1 4 0 74 70 15 

6 SK Dolní Heřmanice B 8 3 1 4 0 68 76 15 

7 KST Borovnice B 8 3 1 4 0 71 73 15 

8 SK Moravec B 8 2 1 5 0 63 81 13 

9 TJ Sokol Bystřice n/P.B 8 0 1 7 0 42 102 9 
 

 
 

 
 

Poděšín „B“ – Dolní Heřmanice „B“ 10:8; Moravec „B“ 10:8; Velká Bíteš „C“ 9:9; Polnička 

„C“ 4:14; Bystřice n.P. „B“ 10:8; Borovnice „B“ 4:14; Nové Dvory „B“ 10:8; Vídeň „B“ 

7:11. 

Body: Neubauer Aleš 20/8 – 71,4%, Slabá Stanislava 14/14 – 50%, Štohanzlová Petra 13/15 

– 46,4%, Cihelnová Marie 9/19 – 32,1%, Šlechtický Jiří 0/15 – 0%.  

 

Vánoční turnaj 

28. prosince 2023 proběhl Vánoční turnaj ve stolním tenise. Ve finále po vyrovnaném průběhu 

vyhrál Radim Jaroš, když porazil Janu Kourkovou 3:2, třetí skončil Jaroslav Štikar, dále 4. 

David Musil, 5. Stanislava Slabá, 6. Marie Cihelnová, 7. Aleš Neubauer, 8. Jan Koumar, atd. 
                       

                    Z. Jaroš 
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Beskydská sedmička 
 

 

Beskydská sedmička je extrémní běžecký závod či přechod přes původně 7 (dnes již 9) 

významných vrcholů Beskyd v délce 101 kilometrů s celkovým převýšením 5.500 metrů, a 

zároveň i Mistrovství ČR v horském maratonu, konající se vždy první zářijový víkend od roku 

2010. Startuje v Třinci a do cíle, který se nachází na náměstí ve Frenštátu pod Radhoštěm, se 

musí každý závodník dostat v limitu 30 hodin. 

Jedná se o nejnáročnější a nejdelší závod tohoto typu v České republice a dozvěděla jsem se 

o něm náhodou v loni v červnu od známého, který se v Beskydech narodil, a bezmyšlenkovitě 

jsem se rozhodla ho absolvovat, jelikož jsem se chtěla poprvé v životě podívat do Beskyd, ale 

hlavně mě lákalo si zkusit něco tak extrémního a náročného a dokázat si, že zvládnu vše. 

Nikdy jsem naráz takovou vzdálenost ani neušla a uběhla jsem maximálně pár půlmaratonů 

v délce 21 km, ale říkala jsem si, že když jsem zvyklá chodit po horách a hodně běhat, tak to 

určitě zvládnu. Závod lze absolvovat jako jednotlivec či jako dvojice, kdy oba členové týmu 

musejí společně dorazit do cíle, jinak jsou oba diskvalifikováni. Nechtěla jsem jít napoprvé 

sama a věděla jsem, že je ještě jeden blázen, který do toho se mnou půjde - takže jsem 

oznámila kolegovi, se kterým chodíme běhat o poledních pauzách místo oběda, že nás 

přihlásím na tento závod. Prvně se mě zeptal, jestli jsem se zbláznila, ale nakonec souhlasil a 

měli jsme štěstí, jelikož se nám podařilo z druhé ruky sehnat startovné, které je obvykle 

vyprodané do minuty od spuštění registrace, i s ubytováním v penzionu nedaleko cíle.  

Bylo tedy na čase se na závod začít připravovat, poslechli jsme si zkušenosti a doporučení 

mého kamaráda, který B7 již několikrát absolvoval, načetli různé články a také jsme si začali 

studovat trasu. Já osobně přípravu moc neprožívala a říkala jsem si, že to nějak dopadne, ale 

kolega stál nohama více na zemi a začal vše pečlivě organizovat. Vytiskl mapu se všemi 

„kopečky“ a vytvořil 4 varianty, kde v každé z nich propočítal rychlost výběhu i seběhu 

jednotlivých kopců podle jejich sklonu. Bylo tedy jasně dáno, jak rychle který úsek trasy 

v jaké variantě poběžíme nebo půjdeme a kde přesně se budeme v kolik hodin nacházet. Dle 

nejoptimističtější (a zcela nereálné) varianty jsme měli závod dokončit po 12 hodinách, dle 

nejpomalejší varianty po 20 hodinách. Maximální strop ale byl 24 hodin. 

Dalším krokem bylo zjistit, co obsahuje povinná výbava, do níž spadá nabitý telefon, dvě 

čelovky s náhradními baterkami, jelikož závod startuje v 9 večer a běží se celou noc, hliníková 

folie proti podchlazení a pytel na odpadky – pokud pořadatelé během závodu někomu 

povinnou výbavu namátkově zkontrolují a něco chybí, závodník je nekompromisně 

diskvalifikován. Do výbavy jsme pořídili malý běžecký batoh, ty nejlepší čelovky, ultralehké 

běžecké hůlky, nepromokavé goretexové bundy, speciální kompresní běžecké oblečení včetně 

kompresních podkolenek zabraňující únavě svalů, powerbanky a také zásobu energetických 

gelů a hořčíkových či kofeinových tablet. Vybavili jsme také lékárničku obsahující spoustu 

lékařské vazelíny, opalovací krém, tejpy na nohy, koňskou mast, náplasti na puchýře, 

ibalginy, endiaron a smectu. V tomto ohledu jsme byli vybaveni velice dobře. 

Co se týče fyzické přípravy, dle doporučení absolventů je nutné v posledních měsících 

několikrát vyrazit na hory a trénovat vybíhání, ale hlavně sbíhání sjezdovek. Právě trénink 

seběhů z prudkých kopců je stěžejní, neboť na to nejsou svaly na nohách zvyklé a spousta lidí 

B7 nedokončí nebo jim závod minimálně zkomplikují nesnesitelné bolesti a nefunkčnost 

stehenních svalů nad koleny, které jsou ze seběhů odrovnané. My jsme však už neměli čas, a 

tak jsme tento trénink nahradili tím, že jsme si šli během dvou týdnů před závodem několikrát 

vybíhat a sbíhat kopec na pražský Petřín. Že jsme v tomto ohledu přípravu dost podcenili a že 

nás Petřín nespasí, nám bylo oběma víc než jasné, ale věřili jsme, že zvládneme i tak.  
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V pátek 1. září v poledne jsme se tedy sbalili a po obědě se vydali z Prahy na 

několikahodinovou cestu směr Frenštát pod Radhoštěm. Ačkoliv během závodu mělo být na 

občerstvovacích stanicích dost jídla, udělala jsem pro jistotu dva holandské řízky a uvařila 

pytel těstovin. Cesta byla únavná a zdála se nekonečná. Zastavili jsme se na benzínce na 

hotdog a kapučíno a pokračovali jsme až do cíle, kde jsme našli parkoviště. Přesunuli jsme se 

na nádraží na autobus, který převážel závodníky na start na stadion do Třince. Po setmění 

zhruba kolem osmé jsme dorazili do Třince, kde na mě dopadla nervozita a tíha toho, co jsem 

to vymyslela. Na stadionu jsme si vyzvedli startovní čísla, koupili si další kafe a pustili se do 

zcela zásadní přípravy spočívající v zatejpování celých nohou, aby nás nebolela kolena, a 

pečlivém namazání chodidel lékařskou vazelínou chránící nohy před puchýři, které mohou 

závod nejen velice znepříjemnit, ale při větším rozsahu vás i zcela vyřadit ze závodu. Poslechli 

jsme rady a nanesli na chodidla zespodu i na nárty, a dokonce i dovnitř ponožek opravdu 

obrovské nánosy, až noha v botech doslova plavala, ale opravdu se to vyplatilo, neboť se 

cestou neobjevil ani náznak puchýře.  

Následoval přesun na startovní ovál, kde se shromáždilo zhruba 2800 závodníků. Již v tuto 

chvíli bylo dle průměrných statistik jasné, že celá jedna třetina z nás závod nedokončí, protože 

buď závod cestou vzdá, nebo nezvládne dokončit v limitu 30 hodin, čímž dojde 

k diskvalifikaci. Při vstupu na start se mi udělalo vyloženě špatně od žaludku, což doteď 

nevím, zda mám přičítat nárustu nervozity, nebo párku z benzínky, před nímž mě kolega 

varoval. Nicméně můj spoluzávodník byl naprosto v pohodě, a ještě chvíli před startem se 

ládoval ovesnou kaší, aby doplnil cukry a energii. Moje porce kaše skončila netknutá v koši. 

V 21:45 hodin jsme vyběhli. Chtělo se mi spát a brečet a v duchu jsem si nadávala, co jsem 

to zase vymyslela za šílenost.  

Za chvíli ze mě nervozita začala opadat a po 5 km rovince jsme se škrábali na první sjezdovku 

– Velký Javorový. Ačkoliv jsme se modlili za počasí bez deště a předpověď nám dokonce i 

přála, spustil se šílený liják. Při seběhu z kopce jsme se brodili vrstvami kluzkého bahna a 

měla jsem co dělat, abych neuklouzla, naštěstí hůlky člověku hodně pomohly. Po 13 km jsme 

celí mokří doběhli do Řeky, kde se nacházela první občerstvovací stanice. Doplnili jsme jen 

vodu a ionťák a běželi jsme rychle na další kopec s názvem Ropice. Déšť neustával a začínala 

jsem být promrzlá na kost, ale energie jsem měla stále dost.  

Dostali jsme se na vrchol a mířili stále mokří a s nánosem bahna na botách zase dolů do 

Morávky. Zde jsme měli v nohách asi 20 km, na občerstvovačce jsem do sebe zvládla 

nasoukat dokonce i banán a Snickersku, ale stažený žaludek jsem měla pořád. Abychom 

nezačali v mokrém oblečení promrzat, museli jsme se vydat dál, a to na vrchol Travný. Běh 

po tmě má velkou výhodu, že vám vše utíká rychleji, ovšem tu nevýhodu, že člověk se 

neorientuje a okolí i celá cesta splývá v jedno, což mělo za následek, že již druhý den jsem si 

noční etapu skoro nepamatovala a vše mi splývalo v jeden okamžik, který sem tam rozbila 

zastávka na občerstvovačce. Z Travného jsme běželi zase dolů, kde nás v Krásné čekala na 

30. kilometru další občerstvovačka. Hodinky ukazovaly tři ráno, byla jsem na kost promrzlá 

a třásla jsem se zimou, navíc se mi chtělo strašně spát. Na občerstvovačce čekal na první 

odpadlíky autobus, který je dovezl až do cíle. Měla jsem sto chutí do vytopeného autobusu 

zalézt, ale zároveň jsem věděla, že bych si to potom vyčítala a že i přes veškeré nepohodlí mě 

závod baví a chci pokračovat, takže jsem si dala další kousek Snickers a běželi jsme dál na 

kopec s návzem Kykulka. Při seběhu z Kykulky se začínalo rozednívat a v tuto chvíli nám 

bylo jasné, že je zle, neboť i podle té nejpomalejší varianty jsme měli být už na vrcholu Lysé 

hory, tedy asi o 10 km dál. Doběhli jsme do Malenovic, kde na všechny čekalo další 

občerstvení a na mě i velká krize – asi proto, že se rozednilo a padla na mě hrozná únava. 
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Lehla jsem si na mokrou silnici a nechtěla jsem dál. Někteří závodníci si dopřávali sušené 

ovoce a chleba se škvarkama, já do sebe zvládla nasoukat jen suché těstoviny, které jsem měla 

v batohu. Odskočila jsem si na přistavenou Toitoiku, kde bylo krásně teplo. V tu chvíli jsem 

se rozbrečela a chtěla jsem na ní zůstat ještě hodně dlouho, abych se ohřála. Ale věděla jsem, 

že kolegovi se mnou rapidně klesá trpělivost a čas je neúprosný, tak jsem se uklidnila, 

nasoukala do sebe energetický gel, kofeinovou tabletu a šli jsme vstříc náročnému výstupu na 

Lysou Horu.  

Kolega mě prvně zkoušel popohánět, neustále jsem slyšela „zrychli, zapři se do těch hůlek, 

zvedej kolena, napij se, cupitej, už jsme tam dávno měli být“, až jsem měla občas chuť ho tou 

hůlkou přetáhnout. Jemu už asi taky nebyla cesta s o tolik pomalejším členem týmu, který 

neustále kňučel a ptal se „Už tam budem?“ moc příjemná, takže jsme se rozdělili a Lysou 

Horu do 1323 m.n.m. jsme si vyšlápli každý zvlášť. Cesta byla nekonečná, ale ponuré ráno 

v mlze mělo něco do sebe a výstup jsem si i přes únavu užila. Na vrcholu jsme se opět shledali, 

nechali jsme si udělat památeční foto a pokračovali jsme dolů do Ostravice, kde nás na 50. 

kilometru čekala přesně půlka trasy a na staré pile velká občerstvovačka s první polévkou a 

prvním kafem. Měli jsme v plánu si zde dát kafe k snídani, ale vzhledem k 4 hodinovému 

zpoždění oproti plánu to bylo spíše kafe skoro obědové. Udělalo se konečně teplo a sluníčko 

pálilo, takže jsme vyrovnali veškerý obsah batohů a sušili na silnici oblečení. Na zemi jsme 

poobědvali nedobrou polévku z plastového kelímku na pití bez lžíce a výborné kafe s několika 

chleby se škvarkama – můj žaludek se umoudřil a konečně jsem se mohla pořádně najíst.  

Byla jsem ráda, že mám za sebou půlku, a zároveň mě děsila představa, že mě čeká ještě 

jednou tolik, ale snažila jsem se nepřemýšlet a pokračovali jsme dál na vrchol Smrk. Šli jsme 

střídavě spolu a zvlášť, protože kolega trpěl dost tím, že se mnou musí jít o mnoho pomaleji, 

než by sám zvládl a chtěl. Výstup na Smrk mě bavil a po delší pauze jsem se cítila mnohem 

lépe. Ze Smrku jsme mířili krásnou přírodou a hlubokými lesy dolů, ale začala mě ukrutně 

bolet chodidla a už jsem nemohla běžet ani po rovině, ani z kopce, díky čemuž se naše 

zpoždění stále zvětšovalo a kolegova frustrace narůstala, až se musel smířit s tím, že dojdeme 

opět až v noci a ani ta nejpomalejší 20hodinová varianta nebude realitou. Dorazili jsme do 

Čeladné, kde na 68. km čekala další občerstvovačka, poprvé i s pivem. Já musela dostat masáž 

chodidel, abych vůbec byla schopná pokračovat. Po pauze jsme pokračovali na vrchol Čertův 

mlýn. Cestou se člověk dal do řeči s mnoha fajn lidmi, a já šla tento úsek s holkou, která mě 

uklidňovala, že to nejde poprvé a že Čertův mlýn je „úplně v pohodě“ a je to jeden 

z nejjednodušších úseků. Opak byl pravdou a výstup na vrchol byl opravdu peklo (název 

Čertův mlýn mi tak přišel velice příhodný), přičemž dodnes nevím, zda to z její strany byla 

jen milosrdná lež, nebo jí tento výstup opravdu nepochopitelně připadal jednoduchý.  

Z Čertova mlýna, který se nacházel asi na 75. kilometru trasy jsme se asi v 16. hodin dostali 

na Pustevny, kde čekaly další chleby se škvarkama a polévka. Bolest chodidel sílila, musela 

jsem si dát další kombinaci sestávající se z energetického gelu, ibalginu, hořčíku a kofeinu, 

abych mohla pokračovat. Kolega byl naprosto fresh, jako by právě vstal z postele, a měl 

energii i chuť běžet, ale kvůli mně jsme se pomalejší chůzí vydali dále do Ráztoky. Z Ráztoky 

jsme pokračovali na vrchol Radhošť, který se mi šel docela dobře, pamatuju si, že kopec nebyl 

zas tak prudký, hezky svítilo sluníčko a lidí kolem ubývalo, až jsme šli místy úplně sami, 

protože spousta závodníků již odpadla nebo se rozmělnili. Na vrcholu Radhoště se nacházela 

socha Cyrila a Metoděje a s krásně barevným západem slunce se rozprostíral  nádherný výhled 

na celé Beskydy i Valašsko. Teď už jsme věděli, že do penzionu nestihneme dorazit do 21 

hodin, což byl nejzazší čas pro check-in, takže jsme tam museli zavolat. Dlouho se nám 

nedařilo se spojit, tak jsme se báli, že další noc strávíme venku. Naštěstí jsme se po nějaké 
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době s majitelem spojili, on nám slíbil, že nám někde venku schová klíče, a rovnou jsme 

poprosili o dodání vychlazeného vína na pokoj. Už jsem si přála ležet v posteli a pít víno, ale 

čekalo nás ještě 15 kilometrů do cíle. Místo toho jsem si vyndala opět čelovku, protože začalo 

být šero, a šlapala jsem dál. Bylo hrozné si uvědomit, že jsme na cestě skoro 24 hodin a nestihli 

jsme dorazit do cíle do setmění. O to víc jsem to už chtěla mít za sebou. Dorazili jsme do 

Pindule, kde na nás čekala poslední občerstvovačka a velká cedule s číslem 90,5 km, tedy 

čekalo nás posledních 10,5 km do cíle přes vrchol Velký Javorník.  

Moje chodila mlela z posledního, dala jsem si tedy další koktej energetických doplňků a 

s čelovkou jsme vyrazili dál. Cesta se mi zdála nekonečná, už jsem nemohla, kolega mě musel 

celou cestu do kopce tlačit do zad a u toho poslouchal stále dokola „Už tam budem?“, ale na 

Javorník jsme se dobelhali. Už nás čekal „jen“ seběh dolů do Frenštátu na náměstí. Kolega 

mi utekl a dolů běžel nadšeně tak velkou rychlostí, že předběhl desítky lidí, kteří ho však zase 

předběhli zpátky, když se musel dole zastavit a čekat na mě. Běžel tak zapáleně, že dokonce 

zlomil hůlku a spadl, ale naštěstí to bylo až téměř na konci, protože celý závod by se s pouhou 

jednou hůlkou absolvovat nejspíš vůbec nedal.  

Po 25 nekonečných a velice intenzivních hodinách, v sobotu ve 23 hodin večer, jsme došli do 

cíle, obdrželi medaili, dali si něco teplého k snědku, sedli do auta a dojeli do vedlejší vesnice 

do penzionu, kde čekala zasloužená teplá sprcha a láhev vychlazeného vína. Plán na 

dokončení v určitém čase a na dobré umístnění nevyšel, ale byli jsme rádi, že jsme to nevzdali 

a úspěšně dorazili do cíle. I přes náročnost a různá úskalí i fyzické a psychické vypětí jsme si 

závod krásnou Beskydskou přírodou užili. Doporučila bych ho tak každému, kdo rád chodí 

po kopcích a láká ho zkusit něco na hraně jeho možností – ne nadarmo motto B7 zní „101 

kilometrů, které ti změní život.“ My jsme letos přihlášeni znovu a snad se podaří naplnit 

časový limit z loňského roku.                    L. Dočekalová 
 
 

 
1. Trasa cesty s časovým plánem

 
3. Příprava na stadionu v Třinci 2. Večeře na benzínce 
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6. Noční občerstvení

 
7. Výklus ranní mlhou 

 
8. Na Lysé hoře 

 
9. Čertův mlýn 

 
10. Odpočinek na 90. kilometru 

 
11. V cíli 

 

 
 

 



03.02.2024 

30 

Školní kronika – 39. část 
 

K této přibrána část nového neobdělaného pozemku. Na zpracování pozemku celého věnovala 

místní školní rada 1 zlatý 75 krejcarů, kterážto částka ovšem nestačila, takže správce školy, 

jenž je milovníkem zahrady, mimo svou práci ještě 5 zlatých a 80 krejcarů nádenické mzdy 

zaplatil. Mimo to platil 2 zlatý 60 krejcarů za donášku potřebné vody ku kropení a zalévání, 

ač sám též vodu nosil a mimo to osoba služební vypomáhala. Ležíc pozemek zahrádky na 

výsluní má mimo to štěrkovitý spodek a lehkou půdu, takže veliké množství vody ke zdaru 

rostlin třeba. Zahrádka vynikala účelným rozdělením a dbalou úpravou, že budila pozornost 

kolemjdoucích, a i četné hosty z Polné a Nížkova přivábila. Školní mládež vypomáhala 

v úpravě a měla ovšem vstup volný. Založen též včelín.  

Důležitá usnesení místní, c.k. okresní školní rady a c.k. zemské školní rady: Ve schůzi dne 3. 

března 1898 odbývané projednán rozpočet a usneseno poříditi mnohé věci a opravy, z nichž 

mimo 6 ti podobizen předáků nepořízeno dosud ničeho.  

Vynesením ze dne 17. ledna 1898 číslo 4034 ohlašuje slavná c.k. okresní školní rada vysoké 

vynesení veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 4. prosince 1897 číslo 38.904 ohledně 

přihlašování školou povinných dítek při přesídlení. 

Vynesením ze dne 1. února 1898 číslo 314 ohlašuje slavná c.k. okresní školní rada vynesení 

veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 6. ledna 1898 číslo 44.462, dle něhož veškeré 

zameškané půldny vykazovati se mají. Dle téhož nařízení nevylučují se i jiné omluvy než ony 

v 54. řádu školním a vyučovacím uvedené.  

Vynesením ze dne 14. května 1898 číslo 1430 ohlašuje slavná c.k. okresní školní rada 

vynesení veleslavné c.k. zemské školní rady ze dne 15. dubna 1898 číslo 11.917, jímž ohlašují 

se podmínky, za kterých dítky mohou přijaty býti do polepšovny.  

Vynesením ze dne 15. června 1898 číslo 2035 ohlašuje místní školní rada vynesení veleslavné 

c.k. okresní školní rady ze dne 24. května 1898 číslo 12.881 ohledně přestupování školních 

dětí mezi školním rokem z veřejné školy do jiné veřejné školy.  

Vylíčení zdravotního stavu školní mládeže: Až na ojedinělé případy těšila se školní mládež 

slušného zdraví, čemuž snad prospívalo i mezi polední větrání školní světnice. 

Přehlídky vykonané c.k. zemským a c.k. okresním školním inspektorem: Školu přehlížel 

velectěný pan c.k. okresní školní inspektor Jan Huml dne 23. listopadu 1897.  

Návštěva školy ze strany členů úřadů školních a vzácných osobností: Místní školní dozorce 

navštívil školu osmkrát.  

Počet dětí do školy vůbec přijatých na počátku školního roku 66 a na konci školního roku 68.  

Úhrnný výkaz těchto dětí dle náboženského vyznání: Z těch bylo 60 (+2) katolíků, 6 

evangelíků reformovaných. 

Počet dětí školou povinných ve školní obci na počátku školního roku 68, z těchto přijatých 

66, na konci školního roku 68 z těchto přijatých 66. 

1898 - 99 
Počátek a konec školního roku: Školní rok začal dnem 16. září 1898 slavnými službami 

Božími a ukončil se dnem 31. července 1899 opět slavnými službami Božími.  

Důležité události z dějin Nejvyššího panujícího domu: Nejvyšší panující rod utrpěl v tomto 

roce ztráty nad níž celý vzdělaný svět trnul. Její c.k. Veličenstvo císařovna Alžběta narozena 

jsouc dne 24. prosince 1837 ukončila svou pozemskou pouť dnem 10. září 1898 rukou 

fanatického vražedníka anarchisty Ludvíka Luecheniho ve Švýcarském městě Ženevě, kdež 

na zotavení byla. Děsný čin stal se cestou z hotelu „U krásného pobřeží“ k lodi ostře 

zakončeným pilníkem. Smrt nastala vnitřním krvácením rychle a bezbolestně, zůstávajíc 
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nezměrný bol v srdcích miliónů rakouských občanů. Pohřeb vznešené zesnulé konal se dne 

17. září o 4. hodině odpolední za účastenství nesčetného množství z blízka a zdáli a hlubokého 

posvátného ticha. Dojemný byl projev smutku Jeho Veličenstva císaře a krále, jenž po pohřbu 

zaslal svým národům následující vlastní list. 

Mým národům. 

Nejtěžší a nejkrutější zkouška potkala mne a rodinu mou. Mé choti z doby mého trůnu, věrné 

družky, jež v dobách nejtěžších života mého útěchou a podporou Mně byla, kterou ztratil jsem 

více, než vysloviti mohu, není více. Děsný osud vyrval ji Mně a národům mým. Ruka 

vražedná, nástroj šíleného fanatismu, jehož účelem jest zničiti stávající společenský řád, 

pozvedla se proti nejšlechetnější paní a proklála v slepém bezúčelném záští srdce, jež záští 

žádného neznala, a pouze pro dobro bilo.  

V bezměrném bolu, který pojímá Mne a rodinu Mou nad neslýchaným skutkem, který děsem 

naplňuje celý vzdělaný svět, proniká především hlas Mých milovaných národů k srdci mému 

a útěchu mi skýtá. Skláněje se v pokoře před řízením Božím, jež seslala na Mne pohromu tak 

těžkou a hroznou, musím vysloviti prozřetelnosti díky své za vznešené statky, jež Mi zůstaly, 

za lásku a věrnost miliónů, jež v době utrpení obklopují Mne i rodinu Mou.  

Způsobem tisícerým, zblízka i zdáli, z kruhů vznešených i prostých projevem byl bol a smutek 

pro císařovnu a královnu v Bohu zesnulou. Dojemným souzvukem zní nářek všech nad 

nezměrnou ztrátou jakožto věrný zvuk toho, co jímá duši Mou. Jako já u posvátnosti chovám 

památku na vroucně milovanou choť Mou do hodiny poslední, tak zůstanu Jí ve vděčnosti a 

úctě národů Mých zřízen památník nehynoucí na všechny časy.     

Z hloubi svého zarmouceného srdce děkuji všem za tuto novou záruku oddanosti plné účasti.  

Třeba musely umlknout zvuky slavnosti, jež provázeti měly tento rok, tož zůstane Mi 

vzpomínka na bezčetné důkazy příchylnosti a vřelého soucitu nejvzácnějším domem, jenž Mi 

mohl býti podán. Společný bol Náš pojí novým srdečným svazkem trůn a vlast. 

Z nezměnitelné lásky národů Mých čerpám nejen zesílené svědomí povinnosti, abych vytrval 

v poslání Mně svěřenému nýbrž též naději v zdar. 

Modlím se k všemohoucímu, jenž tak těžce Mne navštívil, aby dal Mi ještě sily splniti to, 

k čemu Jsem povolán. Modlím se, aby žehnal národům Mým a osvítil je, by našli cestu lásky 

a svornosti, na které by prospívali a šťastnými státi se mohli. 

V Schönbruně dne 16. září 1898 František Josef I.   

Smuteční Bohoslužby za vznešenou v Pánu zesnulou konány v Nížkovském chrámu Páně dne 

17. září 1898, jakož i naše školní mládež se zúčastnila. Po službách Božích konána interní 

smuteční slavnost ve školní světnici. Správce školy vylíčil velikost ztráty, kterou Nejvyšší 

císařská rodina a veškerá říše utrpěly.  

Dne 2. prosince 1898 konala se jubilejní slavnost padesátiletého panování Jeho Veličenstva 

císaře Františka Josefa I. Školní mládež zúčastnila se slavných služeb Božích. Na to vylíčil 

správce školy význam dnešní slavnosti a veškeré důležité události, které se za dobu 

blahodárného 50 ti letého panování Jeho Veličenstva udály. Slavnost ukončena zapěním 

rakouské národní hymny.  

Náboženská cvičení: Školní mládež byla dvakrát účastna svaté svátosti oltářní, a to dne 11. 

listopadu 1898 a 20. dubna 1899. Zkouška náboženství konána dne 24. května 1899 ve chrámu 

Páně v Nížkově. Mimo to byla školní mládež účastna v neděli a ve svátek velkým službám 

Božím za dozoru učitele. 

Složení místní a c.k. okresní školní rady: Ve složení místní i ve složení c.k. okresní školní 

rady nestaly se v tomto roce žádné změny. 
                 Vypsal Z. Jaroš 
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Antonín Chvátal v Americe - 23. část 
 

Poněvadž člověk teprve v pozdějších letech poznává, jakým jasným světlem mu víra v Boha 

byla na životních stezkách a cestách. Po té dovolené jsem se již do kasárenské kuchyně 

nevrátil. Zúčastnil jsem se všech pochodů v okolí Kutné Hory, prodělal ještě asi dvoje 

manévry a dlouhá cvičení a jedině posledních manévrů jsem se neúčastnil, protože jsem před 

odchodem z vojny onemocněl zápalem plic z uhřátí a napití se studené vody. To se mi ale 

přihodilo téměř na konci mé vojenské služby, takže jsem se pak z vojenské nemocnice 

v Čáslavi vracel vlastně hned po několika dnech do civilu a domů. To ale nyní předbíhám, 

poněvadž po návratu z dovolené mi zbývalo ještě několik měsíců služby, které jsem prodělal 

velmi snadno na těch pochodech a manévrech bez zvláštních příhod. Jen na jedny manévry si 

z té doby dobře vzpomínám. Poněvadž jsem dodnes nezapomněl na jeden vojenský befel, 

který nás české chlapce všechny zarmoutil. Hned se čtenáři dozvíš, jak ten rakouský befel 

zněl. Myslím, že to bylo v roce 1904. Manévry, které se připravovaly, měly být císařské, 

poněvadž se jich chtěl zúčastnit sám císař pán Franz Josef. Těšil jsem se, že aspoň uvidím 

z blízka císaře, poněvadž jsem byl mezi těmi, kdo mu měli dělat osobní stráž. Nakonec to ale 

dopadlo tak, že císař zůstal doma v chládku, poněvadž toho léta byla velká vedra a sucha, 

manévry tím ztratily císařský titul a my vojáci se musili potit pro císaře pána i bez jeho 

přítomnosti. Když jsme tehdy pochodovali v blízkosti německých hranic, přišel onen rozkaz, 

který dokázal to, že jsem dodnes na ty manévry nezapomněl, a který nás tehdy velmi zabolel. 

V pásmu německých hranic nám bylo zakázáno česky zpívat, ačkoliv jsme přece byli stále 

doma v Čechách. Takové nejapné zákazy měly nám snad naklonit přízeň pruského Kaisra za 

tím účelem, aby vrátil Rakousku naše Slezsko, které nám ta slavná Marie Terezie promarnila 

ve vojně s tím velkým Fricem? To asi sotva. Proto nás ten zákaz česky zpívat v naší vlasti 

opravdu dopálil. Po manévrech jsem pak byl poslán asi s 30 jinými vojíny na několik dní ke 

konání hlídky v Kartouzách u Jičína, kde bylo vězení pro nebezpečné vrahy a zločince, 

odsouzené k dlouholetým trestům. Ta zkušenost mě taky naučila přemýšlet o lidských 

podivných osudech o nedocenitelném daru dobré křesťanské výchovy ve spořádané rodině. 

Věznice v Kartouzách byla umístěna v budově bývalého kláštera toho nejpřísnějšího řádu 

v katolické církvi, mnichů Kartuziánů, jenž také byl za Josefa II zrušen. Celá trestnice byla 

obehnána vysokou zdí a my jsme asi po šest neděl musili dělat v blízkosti trestnice hlídky. 

Tak jsem na vlastní oči viděl, jak někteří z trestanců měli na jedné noze řetěz, k němuž byla 

připevněna těžká železná koule, kterou stále musili za sebou táhnout. Každé ráno byli puštěni 

na dvůr věznice asi ve 20-členných skupinách a mohli se projít dvakrát kolem dokola dvora 

ve stejnoměrném zástupu asi dvou kroků od sebe a žádný nesměl opustit své místo v kruhu, 

nechtěl-li dostat pod kůži velkou kulku z ručnice, anebo z dozorcova revolveru. Zdál se mi 

tehdy ten trest příliš těžký, ale později jsem pochopil, že na zločince musí být přísnost, nemá-

li člověk ztratit důvěru v tu špetku lidské spravedlnosti. Daleko horší bylo, když nacismus 

věznil a popravoval nevinné oběti, a když komunismus v takové nespravedlnosti pokračuje 

dodnes jen proto, že někdo nemůže myslit marxisticky a touží po svobodě. Ta služba 

vojenských hlídek v Kartouzách asi tehdy patřila k povinnostem vojenské posádky 

kutnohorské, poněvadž nás přišli vystřídat jiní hoši z našich kasáren v Kutné Hoře. Na mne 

pak už však nikdy nepřišla znovu řada, abych musil jít hlídat věznici v Kartouzách, a tak jsem 

pilně navštěvoval ve vojenských chvílích volna všechna okolní památná místa, abych si aspoň 

něco z té vojančiny přivezl domů. Tak jsem měl příležitost navštívit tu známou kostnici 

v Sedlci, kde je celý vnitřek kaple vyzdoben lidskými lebkami a hnáty, a také je plný lidských 

kostí. Mladý člověk při tom pohledu skutečně trne, i když chápe, že jednou musí zemřít a 
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žabková kostnice je výrazem zbožnosti lidí, kteří žili v době, kdy se snad kladl katechismu 

větší důraz na jistotu lidské smrti, než na jistotu slavného zmrtvýchvstání. Přesto však se mi 

už tehdy zdálo, že by návštěva takové kostnice mohla třeba upamatovat leckterého 

lehkovážného vojáka na prázdnotu a pomíjejícnost všech lidských slastí, stanou-li se 

samoúčelné, egoistické a vykolejené z cesty, kterou jim Stvořitel určil. Zkrátka, přemění-li se 

hledání požitku z alkoholu a klamného přeludu jen tělesné lásky v zotročující neřest. Je totiž 

spravedlivé, abych si vzpomněl i na ty chlapce, které jsme tam odnesli zbytečně na hřbitov, a 

kteří někdy měli před smrtí ještě čas říci nám a varovat nás, že uznávají svou chybu, které by 

chtěli uchránit jiné chlapce, ačkoliv by na to mělo všem lidem stačit Boží varování v Desateru. 

Byl opravdu velký rozdíl v chování vojáků v Sarajevu a doma v Kutné Hoře. Snad proto, že 

tehdy byli hoši ještě o něco mladší, anebo ze strachu před těmi tureckými noži a srbskými 

kníry, nebylo tam nikdy vidět žádného vojáka s děvčetem na ulici. Snad tam nebylo ani 

žádných tančíren, poněvadž si na žádnou nepamatuji. Nerad to píši, ale v Kutné Hoře tomu 

bylo najednou zcela naopak. Sotva voják vyšel večer na procházku, už namířil do nechvalně 

známých uliček pochybných podniků a tančíren, kde z něho vymámili tím nejlehčím 

způsobem izraelští neznámí restauratéři poslední groš jeho hubeného vojenského žoldu 

nabízeným alkoholem a prodejnou láskou. Samozřejmě, že i tam byli hodní chlapci, kteří se 

nedali ničím zviklat a raději snášeli holedbavý výsměch těch zkušených, než aby se zřekli 

ideálu ženy, kterou jednou hodlali udělat matkou svých ještě nenarozených dětí. Jakou posilou 

a duševní vzpruhou by nám tehdy bývalo otcovské slovo nějakého kněze-feldkuráta, který by 

býval s námi žil v kasárnách a dovedl nalézt v každém z nás tu pravou strunu, na kterou by 

naše srdce bylo schopno odpovědět činorodou vůlí ke všemu dobrému a krásnému. Ale 

tehdejší vojenské kaplanství se asi chápalo jinak, než jak tomu je dnes na vojně 

v demokratických zemích, kdy mají chlapci přístup ke knězi či pastorovi svého vyznání na 

každé větší vojenské základně. I já jsem se tak jednou dostal čirou náhodou do takové 

tančírny, avšak díky Bohu, brzy se mi podařilo nepozorovaně se odtamtud vytratit a už mne 

tam nikdo nikdy nedostal. Za toho krátkého pobytu v kutnohorských kasárnách jsme 

vyprovodili na hřbitov dva chlapce z naší setniny. Oba jsem dobře znal, protože jsem s jedním 

z nich pracoval dokonce v kuchyni. Nikdy se nemohl chudák, dočkat večera, aby mohl 

vytáhnout paty z kasáren za svou milou, jak říkával. Nikdy jsem mu nevyčítal nedodělanou 

práci, kterou mi nechal na krku, ale v tom jeho spěchu užívat světa a vyžít se, jsem mu nemohl 

zabraňovat jinak, než domluvou. Snažil jsem se o to upřímně, ale nebylo to nic platné. Buď 

by bývalo třeba na takové slabochy vojenské kontroly a přísných trestů, anebo nějaké 

organizované zábavy sportu a podobně. Tehdy ovšem takové věci teprve začínaly ve velkých 

světových městech, ale v Kutné Hoře se o nějaký kulturní a zábavný klub pro vojíny nikdo 

nestaral. Ani Fuegnerův a Tyršův Sokol nepřišel tehdy ještě na myšlenku, aby organizoval 

něco pro ušlechtilou zábavu kutnohorských vojínů. Toho chlapce mi bylo skutečně líto, 

poněvadž měl dobré srdce, býval opravdu hodný, ale vliv zkušených kamarádů jej nakonec 

připravil předčasně o život. Po jeho pohřbu přijel za mnou jeho otec. Na vše se vyptával, 

poněvadž věděl, že dělal jeho syn se mnou v kuchyni, a když se dověděl pravdu, hořce se 

rozplakal a já s ním. Ten druhý vojín z naší setniny, který si uhnal stejnou nemoc, byl rodákem 

někde od Německého Brodu a byl pochován na čáslavském hřbitově. Jiný takový tragický 

případ mladého užívání světa se nám stal při vojenském pochodu přes Starou Boleslav. Večer 

jsme přišli do toho Václavova města, kde jsem si chtěl druhého dne prohlédnout kostel svatých 

Kosmy a Damiána, kde byl svatý Václav od svého bratra Boleslava zavražděn, a také se 

podívat do slavné Mariánské svatyně, kde je uctíván zázračný obraz Matky Boží, Palladia 

české země.                     Anton Chvátal, přepsal Z. Jaroš 
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Historie 
 

 

Rok 1715: pokračování 
Ale tam lapen při tom byl tulák jeden, který z daleka prý jest a tak rychtář mu ruce svázal a 

do Polné ho odvedli. On prý pověšený v Polné nebo Jihlavě jistě bude. Povolené jest, že když 

někdo tak činí, na místě zabitý může býti hned. Ti Czyncžerovi budou bývati v Nižkově, kde 

obecní pastouška pro pasáky je, Oni prý tam přízeň mají v Nížkově,  

Léto přišlo velice suché a teplé. i když jako rok každý silné bouře byly, škody tak neučinily 

velké. To snad úroda zase dobra býti by mohla. Máme 2 koně a 4 krávy a 2 telata letošní, ty 

telata prodáme a krávy si necháme. Také jsem vysekával pusté kus louky až na Blažkově, co 

mně povolené bylo. Ale zaplatit jsem musel, 1 zlatý za povolení z Rudolce. Když hodně 

dobytka máme, tak více krmení potřeba jest. Daleko to však jest.  

Opravujeme sádky rybí mezi Nížkovem a Sirákovem u Skrejšova, u Bukový a u Záborné. To 

hotové musí býti, než se rybníky některé loviti zase budou. Také se čistí potoky Sirákovské, 

Poděšínské, Nížkovské. Lovil se rybník v Rozsyčce, Olešné a Hrbově u Polné.  

Úroda doma jest všechna. Poklidily jsme dohromady: Žito 22 panáků, ječmen 17 panáků, 

pšenice 4 panáky, oves 19 panáků, seno 4 vozy a půl, otava 3 vozy dobré, řepa 2 vozy, boby 

5 pint, hrách vytlučený 4 a půl pinty, pohanina 5 pint, proso 2 pinty, mák 1 žejdlík, med 

domácí 6 žejdlíků, máslo roztopené 3 žejdlíky, sýr 2 kameny velké, homolky sýrové 7 

žejdlíku, fazol 3 žejdlíky, len žádný, konopí 3 snopy velké, mrkev, petržel, cibule a česnek. 

Také houby sušené a plody lesní na povidla.  

Prodáme 1 krávu starou, zabijeme svini a tu prodáme celou, necháme si na zabití pro sebe 2 

husy a 3 kačeny, ostatní všechno prodáme a jen na chov si necháme havěť potřebnou.  

Před zimou jsme opravili střechu doškovou a dal jsem na okraje pár šindelů nových. Pomáhal 

mne bratr Mikuláš.  

Tak rok dosti dobrý byl a snad horší časy nečekají nás do roku konce toho.  

Zima započala dosti brzy. Od dne 11. - ho listopadu, jména Martina, silně sníh padá, ale ten 

dlouho nedrží. Pak zase trochu teplo, ale od 24. - ho listopadu, jména Protáz, katolický, 

Chrysogenus, od dne toho mrazy i sněhu hodně leží do roku konce toho.  
 

 
 

 

Rok 1716:  
Zima drží pevně od vánoc až do konce března. Teprve v druhé půli dubna lepší trochu jest. 

To každý na panské posílaný je a na svém po chvilkách se to dělá rok každý.  

Je slyšet, že po zemi naši robotní bouře panuji. U nás nejblíže to bylo u města velkého Česlav 

(Čáslav) zvané. Vojsko proti nim jde a hodně pobitých ostalo ležeti i do šatlavy bráni jiní byli. 

Člověk robotný cenu žádnou nemá, ale ukázati potřeba jest, že i ten robotýř člověk živý jest. 

Bez nich panstvo by na bídu pomřelo.  

Zvěsti jsou, že vojska rakouská porazila Turky v zemi Unerské u města velkého zvaného jest 

Temešvár. Dobře jest, když od nás jíti nemusíme.  

Jaro je mokré, ale dělati se musí den každý, málokdy jsou dodrženy se strany panství 3 dny v 

robotě. Dělá se pořád, jak páni nařídí od tmy do tmy. Pak člověk sotva nohy za sebou vláčí. 

Kdo koně má, toho hodně práce čeká a málo grošíku za to bývá. Panstvo nezajímá, kde krmení 

na cesty daleké bráti máme, když se vozy polámají, nikdo nic nám nedá, když nám někdo 

něco ukradne při cestě daleké anebo nocováni v krčmě, také nic nedostaneme a ještě pak platit 

to musíme.  

 Zvěstí se zase donesly od formanů cizích, že v létě sultán turecky vojnu zase rakouské říši 

vyhlásil. To šarvátky budou a chlapi mladí budou muset jíti bojovat v zemi cizí.  
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Úroda dobrá je a dobře poklidily jsme. Jest toho více, jak roku minulého, tak dosti prodat 

můžeme. Jenže prvně daně a desátky odevzdat, jak rok každý.  

Zase lovu zvěře divé jsou. Já jsem chorý byl, tak nešel jsem i tak se zachoval bratr můj, pravil, 

že horkost má. Lepší doma býti, než panstvu dělat za pár grošů malých.  

Radosti i starosti v jeho rodině jsou. Ty dítka malá často umírají, hlavně jest to ze zimy, na 

zápal plic, rýmu a kašel. U těch chudých zase z hladu a chorob všelijakých jiných. Takový 

život na vsi každé jest, čas celý.  

Dne 27. - ho decembris velký oheň jest v Nížkově. Poblíž kostela toho Sw. Mikuláše 5 chalup 

pohořelo, některé víc jiné méně, ale škoda nesmírná nastala. To pacholek jeden u sedláka 

jednoho usnul v chlívě tom a louč smolná do slámy padla a konec hned byl. Když štoudve 

(škopek) pod loučemi s vodou plný není, zle jest. Dobytek pohořel i majetek rozličný také. I 

pacholek ten, Vinci zvaný z Hrbova u Polné on byl. Let měl 52.  

Zima započala od 31. ho října, slav. Ref., Katolický, jména Volfganag. Hned mrazy slabé jdou 

a sněhu málo. Za dnu pár pořádně tuho už jest a sněhu málo. Tak jest s malými přestávkami 

a hodně sněhu i mráz největší od dne 5. - ho prosince, jména Sabaše, katolický Judita. Poslední 

dny v prosinci tak veliké mrazy jsou, že voda vymrzla ve studních skoro do dna. Zase se musí 

všechno ucpávat a hodně doma topit. Havěť domácí do jizby bráti musíme, jak to někdy za 

čas bývá. Dítka z toho radost mají.  

Zapsaw Fresar Matieg II. sedlák y Robotyrž w Syrakowi.  
 

 

 

 

 

Rok 1717:  
Zima dobře drtí, tak oheň pořád hořeti musí, aby zima nebyla. To pak všechny kožichy ovčí, 

co doma máme, na zakrytí se dáti musí, aby noc se vydržela. Tak to trvá do 16. - ho února, 

jména Juliany. Od dne toho, jen sníh občas padá, i když ho jest místy do 4 loktů vysoko. To 

se nedá venku nic dělati, neboť koně se do sněhu boří. Tak jen ven s nimi chodíme, aby na 

hnáty své nepadnuli. Pěšky choditi se musí na mlácení obili, zpracovávati len a opravovat 

nářadí polní, kšíry na koně a strouháme také šindele na střechy chalup panských do Polné.  

Hovoří se často o Patentu, který jest vydán léta 1680, ten dodržovaný není a pořád jest z 

panství porušovaný. Každý poddaný ví, že nikdy se nedodržuji 3 dny nařízené roboty, ale 

mnohdy dělá se skoro den každý. I když ten Patent umožňuje supliku dáti se strany 

poddaných, to nikdo skoro psáti neumí. I když pokusy takové z naši strany byly, nic se nestalo 

a nikdo nám na to odpověď žádnou nedal. Nic ani neví rychtář náš, ani rychtáři další se vsi 

okolních. O to pak horší to jest, když stížnost byla.  

Nyní jest vydán Patent, kterým církev katolická prosazuje tvrdé tresty pro nekatolíky a jejích 

pronásledování. Trestání mají býti i ty osoby, které o tajných nekatolících vědí, jejich knihy 

čtou, poslouchají jejich čtení s Bibli svaté bratrské i knihy jiné, které se do země naši z Němec, 

Uher i odjinud dováží.  

I když dnes už nikdo neví, kdo vlastně je kdo, kdo je evanjelík, nebo ne. Všichni musí povinně 

chodit do kostelů katolických, provádět jejich obřady a modliti a zpívati písně katolické i 

zpovídati se podle tohoto řádu. Jen ten, co kdo v duši i mysli své má, ví kdo jest, to nikdo ho 

nedokáže odhaliti.  

Zámek ve Štokách nového pána má, jest to Moritz Adolf Karel, zvaný Saský. Ono to panstvo 

z daleka co jest, na hony zvěře také pozváno jest. Takových mnoho bývá, ani je neznáme.  

Jaro je náramně teplé a suché a všechno se dobře na polích všech i lukách dělá včas. Také do 

lesů se chodí něco poklízet, dřevo dělat jak v panských, tak i u lidi, kteří kousek lesa mají. 

Pasáci obecní, kteří dobytek veškerý pásti musí den každý, raději ho do lesa pustí a pak spáti 

mohou den celý.     
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Okolo lesa našeho rahna silná jsem už dávno dal a hloží nasázel pichlavé, aby ani svině 

domácí, tam jíti nemohli Přeměřují se pozemky panské a všechno do lejster se zaznamenává. 

Také se počítá zvěř divá, ale to jest, jako by vodu v potoce měřil na žejdlíky.  

Do Veselí přišel farář nový, jest to Matěj Jakš. V Záborné se počal stavěti morový sloup, za 

odvrácení moru.  

Dítka naše, co máme, zdravé jsou. Vondra už má let 17, Alžběta let 9, Mikuláš II. let. 14, 

Bárta let 13. Všichni pomáhati musí nám, na poli i v robotách, takové nařízení platí pořád. 

Dítky malé u bratra Mikuláše Fresara také zatím zdravé jsou. Jest to Václav a Adalbertus II.  

Každou chvilku na pole své chodíme dělat, aby jsme úrodu pěknou měli. hlavně to obilí, ale 

i zelí, řepa a ostatní živné věci (potraviny).  

Úrodu jsme včas domů dostali a tuze dobrá byla, ani to vypisovati nebudu, ale je toho nejvíce 

za posledních 5 - ti let. Dosti prodati můžeme, peníze pořád potřebné jsou. Kdyby nebylo těch 

desátků a daní, tak by se žilo nám daleko lepší.  

Dne 2. - ho září 1717 je vydaný Patent robotní i na Moravě, před tím v zemi České. Každý 

zvědavý je, jak se dál všechno konati bude.  

Lovy jsou na zvěř divou v Nížkově k Červenému mlýnu, Hudskému dvoru, Pekelskému 

dvoru, Nové Dvory u Polné a tvrz stará, pak k Bukové, Olešné, Špinov, Cikary, Poděšín a 

Skrejšov.                        Václav Flesar, přepsal Z. Jaroš 
 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

Počasí teploty 1999 - 2023 
 

 
 

 

Rok 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 

Ráno 10,0 9,6 8,7 10,2 10,6 9,7 11,2 11,9 6,1 6,3 9,9 7,9 10,8 

Večer 18,0 15,1 11,7 14,8 16,2 16,4 17,1 18,5 11,8 11,3 16,8 14,1 17,4 

 

Rok 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 

Ráno 9,8 8,9 10,7 10,4 12,5 9,5 11,2 10,6 11,2 11,3 9,3 13,4 

Večer 15,4 13,2 15,5 15,3 19,8 13,1 18,1 15,7 17,5 17,8 14,5 21,2 
 
 

 
 

 

 

                          Z. Jaroš 
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